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سال گذشــته ســینمای ایران درگیر حواشی بسیاری 
بود که این حواشــی بعضاً به شــرایط اجتماعی و سیاسی 
کشور نیز مربوط می شــد تاجایی که به طور کل سینمای 
ایران را در ســالی که گذشت در شرایطی ملتهب قرار داد 
و بــه همین دلیل از این پس هر تصمیم و اقدام ســازمان 
سینمایی برای رسیدگی به مشکلات ایجاد شده، بسیار مهم 
و تأثیرگذار در آینده ســینمای ایران خواهد بود. اینکه این 
تصمیمات چه خواهد بود و کدام محورهای اصلی سینمای 
ایران را هدفگذاری خواهد کرد را خبرگزاری ایلنا با حسین 
طلابیگی )مدیرکل دفتر نظارت بر مراکز، مشاغل و مجامع 
سازمان سینمایی( در میان گذاشته است. در ادامه مشروح 

این گفتگو را می خوانید:
در سالی که گذشت ســینما با فراز و فرودهای 
فراوانی همراه بود که بخشــی از آن درباره به خطر 
فعالیت  بود. قطعاً  افتادن معیشــت ســینماگران 
موسسات سینمایی، غیر سینمایی، موسسات پخش 
داخلــی و بین المللی نیز به امرار معاش قشــری از 
سینماگران مربوط می شود. به اعتقاد شما این مراکز 
چه اقداماتی را به عنــوان راهکارهای اصلی مورد 

توجه قرار دادند؟
ســال ۱۴۰۱ با حواشی متعددی شروع شد، یکی از این 
حواشی که در ادامه سال های گذشته بود به بحث بیماری 
کرونا و تعطیلی بعضی از مراکز و مؤسساتی مربوط می شد 
که تأثیر بسزایی بر مرحله تولید و سرمایه گذاری در سینمای 
ایران داشته است، مسئله بعدی متأسفانه اغتشاشاتی است 
که باز باعث جنجال آفرینی هایی در حوزه هنر به ویژه سینما 
شــد و باعث کند شــدن روندی بود که تقریباً بعد از مهار 
بیماری کرونا توسط دولت اتفاق افتاده بود و این اغتشاشات 
یــک برنامه هدفمند بــود که اقتصاد کشــور و به تبع آن 
اقتصاد سینما را نشانه گرفته بود و اینها در حوزه مخصوصاً 
فرهنگ و سینما باعث رکود دوباره تولید و فعالیت برخی از 
مؤسسات سینمایی شد. البته بخشی از این اغتشاشات و در 
اصل بروزهای بیرونی اش بیشتر نمایشی بود یعنی بخشی 
از بدنه ســینما همچنان به کار خودشان ادامه دادند، آنها 
فعالیت هایی را انجام داده و می دهند که سال های گذشته 
به دلیل شیوع کرونا انجام نشده بودند و همچنین در سال 
جدید پیگیر برنامه های تولیدی شــان شده اند چراکه دیگر 
مشکل کرونا وجود ندارد که بخواهد تعطیلی ایجاد کند. در 
آن زمان به واســطه دستورالعمل هایی که باید در تولیدات 
رعایت می شد و همچنین در حوزه نمایش فیلم، سینماها با 
چالش مواجه شده بودند به طوری که باید فاصله اجتماعی 
رعایت می شد یا در ساعاتی باید سالن ها تعطیل می شدند، 
مســایلی به وجود آمده بود امــا ظاهراً برخلاف فضایی که 
ایجاد شــده بود، تولیدات با اطلاعــات کمتر یا به صورت 
چراغ خاموش برای بی حاشــیه تر کردن فرایند تولید برای 
جلوگیری از شــکل گیری حاشیه برای عوامل جریان تولید 

فعال بود. 
در حوزه اغتشاشــات و واکنش های سیاســی نیز سال 

گذشــته جشــنواره فیلم فجر نشــان داد کــه علی رغم 
فضاســازی های فراوان برای به تعطیلی کشاندن جشنواره 
توسط بدخواهان ســینما، این رویداد با رونق برگزار شد و 
حتی دو فیلم بیشــتر از ســال ۱۴۰۰ یا سال های گذشته 
که با ۲۲ فیلم برگزار می شــد، به دلیل ترافیک فیلم ها در 
بخش انتخاب به جدول بخش مسابقه اضافه و این دوره از 
جشنواره با ۲۴ فیلم داوری شد و همچنین حواشی کمتری 
نسبت  به ســال های گذشــته اتفاقا افتاد. درنهایت درباره 
جشــنواره در سالی که گذشت، خوشبختانه می توان گفت 
فیلم ها خیلی حواشــی اساسی نداشــتند و با حضور مردم 

جشنواره پرشوری را شاهد بودیم.
در حوزه تولیدات غیر سینمایی هم جشنواره فیلم کوتاه 
را داشتیم که به اذعان کارشناسان خیلی خوب برگزار شد. 
جشنواره ســینما حقیقت که تولیدات مستند در آن جا به 
نمایش درمی آید، هم به خوبی برگزار شد. فیلم های بسیاری 
هم در جشــنواره ها حضور داشتند که نشان دهنده فعالیت 
خوب موسســات تولید آثار سینمایی و غیرسینمایی است. 
بنابراین شــاید خیلی بروز آنچنانی در حوزه درونی سینما 
نداشــتیم ولی مشکلی که موثرتر از این حواشی بود، بحث 
افزایش هزینه های تولید و اجاره ی مکان و لوکیشــن بود 
که متأســفانه چالش هایی را برای مؤسســات، به خصوص 
موسســات تولید مستند و آثار غیر ســینمایی ایجاد کرد. 
بنابراین با هدف کمک به این موسســات، دولت سیزدهم 
در ابتدای شروع به کارش یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار خــودش قرار داد، کمک به رفع موانع تولید برای ایجاد 
بنگاه های تولیدی توسط بخش خصوصی بود که با توجه به 
کارگروه رفع موانع تولید که در وزارت اقتصاد فعال شــده، 
خیلی از مشــکلاتی که در حوزه مجوزها بــود را برطرف 
کردند و با همکاری هایی که در وزارتخانه ها و مجموعه های 
مختلف دولتی اتفاق افتاد و هم افزایی یکسری سامانه ها که 
برخی از آن ها پیش تر نیز فعال بودند و متصل کردن آن ها 
به درگاه ملی مجوزها، ســرعت صدور مجوز به سرعت بالا 
رفت و با سرعت بیشــتری مجوز برای اشخاص صادر شد. 
درنهایت در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و مخصوصاً در 
سازمان سینمایی نیز سامانه صدور مجوزهای این سازمان 
به سامانه درگاه ملی مجوزهای دولت متصل شد و سرعت 

صدور مجوز به  صورت قابل توجهی افزایش پیدا کرد.
یکی از اقدامات دیگری که در این حوزه انجام شد، این 
بود که ما از طریق برگزاری سمینارهایی با مراکز استان ها 
که صــدور مجوز در مراحل اولیه اش در این مراکز شــکل 
می گیرد، توجیهــات کامل برای مدیران کلی که به تازگی 
در دولت مســتقر شــده اند را ارائه دادیم و به کارشناسان 
آموزش های لازم داده شد تا بتوانند با این سامانه همراهی 
کنند تا کار صدور مجوز برای ارباب رجوع به ســرعت اتفاق 
بیفتد و خوشــبختانه با ایجــاد ارتباط از طریق ســامانه 
پیام رســان های داخلی که با استان ها برقرار است در حال 
حاضر اگر مشــکلی در اســتان برای یکی از  ارباب رجوع ها 
و مراجعه کننده هــا پیش بیاید بلافاصلــه با کارگروهی که 
در ســازمان ســینمایی در مجموعه دفتر نظارت بر مراکز 
و مشاغل فعال اســت، در میان گذاشته می شود و مشکل 

پیگیری و رفع خواهد شد.
می تــوان گفت برای اولین بار اســت که چنین ارتباطی 
را به  صورت گســترده در سطح کشــور و مراکز استان ها 
صورت داده ایم. از طرفی مجوزهایی که  تمدید می شــوند، 
مجوزهایی هســتند که به صورت دائمی صادر می شــود و 
بخش خصوصی دیگر نیاز ندارد هر سال یا چند سال یک بار 
برای تمدید آن مراجعه کند. بر این اســاس در سال ۱۴۰۱ 
در کل کشور برای ۳۸ مؤسسه تولید اعم از غیر سینمایی، 
سینمایی و پخش و پخش بین الملل مجوز صادر شد و برای 
۴۸ مؤسسه هم در حوزه های مختلف که عرض شد، مجوز 
تمدید صادر شــده که این تمدیدها دائمی ســت و نیاز به 

مراجعه مجدد هم ندارد.
این آمار نشــان از رشد تعداد مؤسسات دارای مجوز  در 

حوزه ســینما اســت و از طرفی ما برای نظارت بر فعالیت 
این مؤسسات هم برنامه هایی را طرح ریزی کرده ایم که بر 
اســاس آن از این مؤسسات بازدید می شود و بر چگونگی و 
نحوه فعالیت آنها نظارت خواهد شد. در عین حال موسسات 
هم مشکلاتشــان را مطرح می کنند تا اگر این مشکلات از 
طرف ما قابل حل باشــد، به سرعت پیگیری شود. ما سعی 
می کنیم راه حلی برای مشکلات در نظر بگیریم که منجر به 
حل آنها شود. در اصل این بازرسی ها صرفاً جهت نظارت بر 
فعالیت موسسات نیست بلکه بحث برطرف کردن مشکلات 

مؤسسات را در این بازدیدها در نظر می گیریم.
بحث ارزشیابی هنرمندان به چه مرحله ای رسید 
و این ارزشیابی بر چه اساسی صورت می گیرد و چه 

کارکردی برای سینمای ایران دارد؟
معیار ارزشــیابی براســاس مصوبه شــورایعالی انقلاب 
فرهنگی در رابطه با ارزشیابی هنرمندان است. در آن مصوبه 
شرایط و ضوابط این ارزشیابی تعریف  شده است. یک کمیته 
تخصصی در معاونت های مربوطه تشــکیل می شود که در 
حوزه سازمان سینمایی و معاون سینمایی، کمیته تخصصی 
سینما با حضور سه نفر از کارشناسان حوزه سینما که باید 
حداقــل دارای درجه یک هنری یا مدرک دکترای هنر در 
رشته سینما باشند، تشکیل می شود و رئیس آن کمیته هم 
رئیس سازمان سینمایی اســت و مدیرکل دفتر نظارت بر 

مراکز و مشاغل، دبیر آن شورا است.
این کمیته تخصصی در اصل یک کمیته مشورتی است. 
پس از این که ارزشــیابی هنرمندان براساس معیارهایی که 
در مصوبه شورایعالی انقلاب فرهنگی مشخص شده، انجام 
شــد این نتایج به شورای ارزشــیابی هنرمندان مستقر در 
وزارت ارشاد ارسال خواهد شــد و در آن جا هم شورایی با 
حضور رئیس و دبیر کمیته تشکیل می شود که مباحث طرح  
شــده در  کمیته تخصصی مورد ارزیابی قرار خواهد گرفت 
و آثار هنرمندان بررســی می شــود و بر اساس آن تصمیم 
نهایی برای پیشــنهاد ارائه شده توسط کمیته تخصصی در 
درجه هــای مختلف و هنری از جمله درجه ۱ ، ۲ ، ۳ ،۴ و 
۵ گرفته خواهد شد. آن چه مسلم است در این شورا ارزش 
هنری آثار هنرمندان بررســی می شــود که به یکی از این 
درجات گفته  شده، ختم خواهد شد. درنهایت براساس این 
درجات، هنرمندان قضاوت می شوند. درجه بندی ها در اصل 
مزیت هایــی هم برای هنرمند دارد که یکی از این مزیت ها 
این است که درجه هنری ارائه شده معادل مدرک تحصیلی 
محاســبه می شوند. درجات هنری ۱ معادل دکترا درجه ۲ 
معادل کارشناسی ارشد، درجه ۳ معادل کارشناسی، درجه 
۴ معادل فوق دیپلم و ۵ معادله دیپلم محاسبه خواهد شد. 
البته این به معنای آن نیســت کــه درجه بندی هنرمندان 
صرفا برای معادل ســازی درجه با مدرک تحصیلی باشد و 
این تنها یکی از مزیت های این مورد اســت و یکی دیگر از 
مزیت هایش این است که  هنرمندان درجه ۱ و ۲ می توانند 
در دانشــگاه ها و مراکز آموزش عالی در رشته های مختلف 
که  مدرک هنری آن را دریافت کرده اند، مبادرت به تدریس 
کنند و در جشنواره ها یا در شوراهای تخصصی و شوراهای 
هنری مثــل کمیته تخصصی به عنوان مشــاور از ظرفیت 

هنری این  عزیزان استفاده خواهد شد.
البته کســانی که درجه یک هنری دریافت می کنند در 
مجموعه پیشکسوتان وزارت ارشــاد هم عضویت خواهند 
داشــت و مزیت های دیگری هم به اهتمام رئیس سازمان 
در ایــن حــوزه پیش بینی شــده که در صــورت تصویب 

اطلاع رسانی خواهد شد.
سال گذشته برخی سینماگران با مشکلات قضایی 
مواجه شدند و این یکی از پر رنگ ترین حواشی سال 
۱۴۰۱ در ســینمای ایران بود. برای رسیدگی به این 
موضوع چه تعاملاتی با قــوه قضاییه صورت گرفته 

است؟
رفع مســائل و مشکلات سینماگران یکی از دغدغه های 
سازمان سینمایی به عنوان متولی سینمای ایران است البته 

این مشــکلات صرفاً مربوط به سال ۱۴۰۱ نبود سال های 
گذشته هم مباحث و مشکلاتی برای هنرمندان پیش آمده 
که به عنوان مرجع رســیدگی به امور ســینماگران، دفتر 
نظارت بر مراکز و مشــاغل به آن ها رســیدگی می کند. از 
ابتدای سال گذشته نیز مشکلات حقوقی و قضایی که برای 
مستندســازان پیش آمده بود در تعامل با مراکز امنیتی و 
مخصوصا با توجه ویژه دادستان محترم کل کشور، معاونین 
محترم ایشان مخصوصا معاون حقوق عامه و پیشگیری از 
وقوع جرم و مشاور محترم دادستانی این مشکلات پیگیری 

و حل شد.
سال گذشته شاهد شرایطی در حوزه مسائل سیاسی و 
اغتشاشات بودیم که متأسفانه نقش هنرمندان در این مورد 
بیشتر از همیشه بود. دشمنان خارجی و داخلی که از ظرفیت 
و جایگاه بالای هنرمندان، به خصوص هنرمندان سینما به 
خوبی آگاه هستند و می دانند که آنان در بین مردم جایگاه 
اجتماعی بالایی دارند، سعی کردند با برانگیختن احساسات 
این عزیزان، آن ها را درگیر حواشی و مسائل سیاسی کنند 
که متأسفانه باتوجه به اینکه هنرمندان ما در زمینه سیاسی 
تخصصی ندارند، بیشترشان تحت تأثیر احساسات هستند 
و همین افراد مورد سوءاســتفاده در موج سواری رسانه ای 
دشــمنان قرار گرفته و درگیر حواشی شدند. تعداد زیادی 
از ایــن افراد نیز از روی ناآگاهی مباحثی را طرح کردند که 
واقعیت نداشته و در شأن آن ها نبود که اینگونه اعتبار خود 
را خرج مطامع دشمن کنند و فضای کاذبی ایجاد کنند اما 
متأســفانه برخی از طریق تحریک عواطف جوانان موجب 
بروز مشــکلاتی در جامعه و درگیری هایی در سطح کشور 

شدند که مردم را هم دچار مشکل کردند.
ســازمان ســینمایی برای پیگیری این مســئله و حل 
مشــکلات، برنامه های مختلفــی را طرح ریــزی کرد و با 
تعــداد زیادی از این هنرمنــدان از طریق تماس تلفنی یا 
حضوری گفتگو شــد تا این عزیزان از مباحث پشت پرده 
سوءاســتفاده های شــبکه های معاند در فضای مجازی یا 
شــبکه های ماهواره ای آگاه شــوند. حتی جلساتی متعدد 
در ســازمان سینمایی یا موسسات تابعه تشکیل شد و این 
دوستان دعوت شــدند و با حضور کارشناسان و مسئولان 
مجموعــه امنیتی، انتظامی و قضایــی وقایع و اتفاقاتی که 
منجر به آشوب ها شد برای آنها تشریح و تعداد زیادی از این 
دوستان توجیه شدند اما با وجود توجیهات صورت گرفته و 
عدم همراهی تعداد زیادی از این دوســتان با این شبکه ها، 
دشمن به تحریک احساسات هنرمندان و هنردوستان ادامه 
می داد و هنوز آن ها درگیر این فضای ملتهب می شــدند و 
به جهت اینکه روال قانونی و توجیهی برای این دوســتان 
طی شده بود و گفتگوهای زیادی هم علی رغم ادعای اینکه 
نظام جمهوری اســلامی اهل گفتگو نیست، صورت گرفت، 
بازهم برخی دوســتان و هنرمندان عزیز روی احساسات و 
عواطف درگیر ماجراهایی شدند و درنهایت برای این افراد 
پرونده هایی در مراجع قضایی تشــکیل شد و برخی از این 
پرونده هــا به محکومیت هایی منجر شــد. در این مرحله و 
حتی پس از تشکیل پرونده باز هم با مراجع قضایی صحبت 
شــد و در گفتگو با هنرمندان و تعاملاتی که شکل گرفته 
بود، بار دیگر بخشــی از این مســائل برطرف شد. در این 
مورد مراجع قضایی و به خصوص دادستانی محترم همراهی 
بسیاری با ما داشتند و حتی در برخی موارد قاضی پرونده 
با افراد صحبت کرد، شــرایط تشــریح شد و بخشی از این 
تعاملات به بازنگری در پرونده ها منجر شــد که در نهایت 
شاهد بودیم با درخواست رئیس قوه قضاییه و با عفو پدرانه 
رهبر معظم انقلاب به همه کســانی که در این اغتشاشات 
درگیر بودنــد، پرونده هایــی که برای این افراد تشــکیل 
شده، بدون درج سوءپیشــینه همه پاک شد. خوشبختانه 
با تعاملاتی که ایجاد شــد همه این مسائل برطرف شد اما 
متأســفانه برخی از این افراد هنوز بعد از این همه عطوفت 
نظام باز به کار خودشــان ادامه دادند و طبق قانون دوباره 

فراخوانده شدند و با آن ها گفتگو شد. 

در گفت وگو با مدیرکل دفتر نظارت بر مراکز، مشاغل و مجامع سازمان سینمایی مطرح شد

جزئیاتی از پشت پرده اتفاقات اخیر در جامعه  سینمایی، وضعیت خانه سینما و قاچاق فیلم ها 

مدیرکل موزه ها درخصوص نقش برجسته ساسانی که در 
بریتانیا توقیف شــده است، گفت: هیچ اطلاعی از مکان، 
زمــان و نحوه خروج این اثر وجود نــدارد. روند انتقال و 
قاچاق آثار تاریخی فرهنگی معمولا از طریق شبکه های 
قاچاق ســازمان یافته بین المللی صورت گرفته و این اثر 
نیز همانند سایر آثار قاچاق شده از کشور معمولا از طریق 
مرزهای زمینی و یا دریایی به ویژه از بنادر جنوبی ایران 
و احتمالاً با اســتفاده از قایق و لنج به کشــورهای عربی 
حوزه خلیج فارس قاچاق شده و سپس از این کشورها به 

مقاصد اروپا و امریکا قاچاق می شود.
به گزارش خبرنگار ایلنا، طی چند روز گذشــته ماجرای 
نقش برجسته ساســانی که در فرودگاهی در انگلستان 
توقیف شــده است خبرساز شــد و همین خبر روزنامه 
گاردین بود که مسئولان میراث فرهنگی ایران را مجبور 
به اطلاع رســانی درخصوص این نقش برجسته ساسانی 
کرد. ماجرا از این قرار است که محموله ای حاوی بخشی 
از یک نقش برجســته ساسانی از ســوی پلیس تحویل 
موزه بریتانیا شده اســت. پرونده مربوط به سال ۲۰۱۶ 
بوده اســت که در یک هواپیمای مسافربری در فرودگاه 
استانستد، یک اثر تاریخی توقیف می شود. افسران نیروی 
مرزی با توجه به نوع بسته بندی اثر به آن مشکوک شده 

و پس از بازرسی، این محموله ضبط می شود. 
در این میان با مرتضی ادیــب زاده )مدیرکل موزه ها( به 
گفتگو نشستیم تا درخصوص زمان و چگونگی خروج این 
اثر تاریخی از کشور و وضعیت نهایی آن پرس و جو کنیم. 
چندی پیش در بخشی از صحبتهایتان به این نکته 
اشاره داشتید که »پرونده مربوط به سال ۲۰۱۶ بوده 
است که در یک هواپیمای مسافربری در فرودگاه 
توقیف می شود« چرا  تاریخی  اثر  استانستد، یک 
تاکنون درخصوص این شی اطلاع رسانی نشده بود 
و ما باید بعد از گذشت سال ها از طریق یک رسانه 

خارجی درباره آن بخوانیم و بشنویم؟
مجموعــه وزارت میراث فرهنگــی و اداره کل موزه ها از 
اواســط ســال ۲۰۱۶ از طریق ایمیلی از ســوی یکی از 
کارشناســان مــوزه بریتانیا به مدیر مــوزه ملی ایران با 
موضوع توقیف نقش برجسته مذکور در گمرک فرودگاه 
لندن آگاهی یافته و از همان زمان با توجه به اطلاع غیر 
رســمی از این موضوع، ایــن اداره کل با همکاری روابط 
بین الملل و اداره کل حقوقی به صورت رسمی مکاتبات 
خود را جهت استرداد اثر مذکور آغاز نمود. اساسا وزارت 

میراث فرهنگی در پرونده های استرداد پس از رسیدن به 
نتیجه مثبت و انجام اقدامات برای بازگشت اثر به داخل 
کشور و همزمان با بازگشت آن به کشور در این خصوص 
اطلاع رســانی عمومی اقدام می نماید. نظیر پرونده های 
استرداداشیاء جیرفت از لندن و اشیاء خوروین از بلژیک 
و اخیرا استرداد آجرهای لعابدار بوکان از کشور سوئیس. 
همانگونه که قبلا اشاره شد رویکرد ما اطلاع رسانی پس 

از انجام فرایند استرداد می باشد. 
آیا می دانیم این سنگ نگاره چگونه و چه زمانی از 

کشور خارج شده؟ 
هیــچ اطلاعی از مکان، زمان و نحوه خروج این اثر وجود 
ندارد. روند انتقال و قاچاق آثار تاریخی فرهنگی معمولا از 
طریق شبکه های قاچاق سازمان یافته بین المللی صورت 
گرفته و این اثر نیز همانند سایر آثار قاچاق شده از کشور 
معمولا از طریق مرزهــای زمینی و یا دریایی به ویژه از 
بنادر جنوبی ایران و احتمالاً با اســتفاده از قایق و لنج به 
کشورهای عربی حوزه خلیج فارس قاچاق شده و سپس 

از این کشورها به مقاصد اروپا و امریکا قاچاق می شود. 
این ســنگ نگاره با این اندازه ها که تقریبا بزرگ 
اســت چگونه از محوطه های میراثی کشور بدون 
آنکه مسئولان مطلع شوند جدا و به خارج از کشور 
منتقل شده است؟ آیا واقعا بدون اطلاع مسئولان 
وقت بوده یا ماجرای دیگــری در پس آن وجود 

دارد؟ 
اثر فوق قطعا نمی تواند متعلق به اماکن شــناخته شده 
ساســانی نظیر طاق بستان، نقش رستم یا نقش رجب و 
دیگر سایت های شناخته شده و ثبت شده ساسانی باشد 
چراکه در بررســی های باستان شناسی به عمل آمده در 
شــعاع این محوطه ها به چنین اثــری تاکنون برخورد و 
یا گزارش نشــده اســت و امکان دارد اثر مذکور مربوط 
به یکی از محوطه های ناشــناخته و نویافته ای جدید در 
استان فارس باشــد. در دنیای باستان شناسی ما همواره 
شــاهد کشــف و شناســایی آثار جدیدی از تمدن های 
باستانی هستیم که از گوشه و کنار جهان به اطلاع عموم 

می رسد. 
این ســنگ نگاره چه زمانی به کشــور بازخواهد 

گشت؟ 
مقرر شده است پس از پایان مهلت نمایش سه ماهه اثر 

در موزه بریتانیا، به کشور بازگردد. 
آیا تازه قرار است نمایشگاه ۳ ماهه در موزه بریتانیا 
برگزار شود یا این نمایشگاه برگزار شده و بازهم در 

سکوت خبری آن را پشت سر گذاشته اید؟ 
خیر، برنامه نمایشگاهی اخیراً شروع شده است. 

چه برنامه ای برای بازگشــت این سنگ نگاره به 
کشور دارید؟ 

پــس از بازگشــت و انجام مطالعه و بررســی این نقش 
برجســته توسط کارشناسان نســبت به نحوۀ نمایش و 

نگهداری آن تصمیم گیری خواهد شد. 
 چند نمونه از این دســت اشیاء تاریخی ایران در 
نقاط مختلف دنیا وجود دارند که توقیف شده اند 
اطلاع رسانی  آن ها  درخصوص  ایران  مسئولان  اما 

نکرده اند؟ 
در حــال حاضر تعــدادی از پرونده های اســترداد آثار 
ایرانی در کشــورهایی نظیر نروژ، استرالیا، کانادا، امریکا 
و انگلســتان داریم که به محض انجام مقدمات بازگشت 

آن ها به کشور به اطلاع عموم خواهد رسید. 
آیا می دانیم دست چه کسانی در پشت پرده خروج 
این شــی وجود دارد و قاچاقچیان را توانسته ایم 
شناسایی کنیم یا آن ها همچنان آزادانه می چرخند 

و آثار باستانی را غارت می کنند؟ 
متاســفانه اطلاعات ما در مورد شــبکه های بین المللی 
قاچــاق آثار تاریخــی فرهنگی محدود بــوده و هیچگاه 
کشورهایی که نسبت به توقیف این آثار اقدام می نمایند 
اطلاعاتی را در مورد افراد یا شبکه های قاچاق در اختیار 
قرار نمی دهند. ضمن اینکه این موضوع در حیطه وظایف 
پلیس اینترپل در سطح بین الملل و دستگاه های نظارتی 

و انتظامی در سطح داخلی است. 
پس از توقیف شی در فرودگان انگلستان چه مدت 
زمان طول کشید تا مســئولان ایران دراین باره 

مطلع شوند؟ 
زمــان توقیف اثر در فرودگاه را نمی دانیم اما در اواســط 
ســال ۲۰۱۶ از توقیف آن توسط مدیر موزه ملی مطلع 
شــدیم و از همان زمان نسبت به کارشناسی و مکاتبات 

رسمی برای بازگشت اثر اقدامات لازم را انجام دادیم.

مدیرکل موزه ها:

نقش برجسته ساسانی پس از نمایش سه ماهه در بریتانیا 
به کشور باز می گردد

ارسال پرونده ثبت جهانی
»گلاب گیری سنتی ایران« به یونسکو

قائــم مقــام وزیــر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دســتی گفت: پرونده میراث 
»تولید  ناملمــوس  فرهنگی 
سنت های  و  گلاب  ســنتی 
وابسته  فرهنگی  و  اجتماعی 
به آن« از ســوی ایران برای 
ثبــت در فهرســت میراث 

جهانی ناملموس یونسکو ارسال شده است.
به گزارش ایرنا از مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دســتی، علی دارابی اظهار داشــت: سنت گلاب گیری 
در ایران با نام پیامبر گرامی اســلام، حضرت محمد)ص( مزین شــده است و 
گل های محمدی همه ساله در اردیبهشت ماه چیده و بر اساس و شیوه سنتی 

گلاب گیری می شوند.
قائم مقام وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی افزود: گلاب گیری 
سنتی در بسیاری از استان های کشور به عنوان یک میراث ناملموس فرهنگی، 
زنده و جاری است و سنت های اجتماعی و فرهنگی ارزشمندی وابسته به این 

عنصر است.
دارابی گفت: علاوه بر پرونده گلاب گیری سنتی، ایران ۲ پرونده جشن مهرگان 
و هنر ساختن و نواختن ساز رباب را نیز به صورت چند ملیتی در سال جاری 

برای یونسکو ارسال کرده است.
وی خاطرنشــان کرد: پرونده جشــن مهرگان به صورت مشــترک با کشور 
تاجیکســتان و پرونده هنر ســاختن و نواختن رباب به صورت مشــترک با 
کشورهای تاجیکستان، ازبکستان و افغانستان پس از انجام اصلاحات و تکمیل 

مدارکی که مورد نظر برای ثبت بوده،  دوباره برای یونسکو ارسال شده است.
دارابی تصریح کرد: این ۳ پرونده )گلاب گیری، جشــن مهرگان و ســاز رباب( 
برای آذرماه ۱۴۰۳در دســتور کار کمیته میراث فرهنگی ناملموس یونســکو 
قــرار خواهد گرفت و ایران برای آذرماه امســال )۱۴۰۲(، چهار پرونده میراث 
ناملموس زیارت رضوی، سنت افطاری، هنر تذهیب و جشن سده را در دستور 

کار کمیته میراث فرهنگی ناملموس یونسکو دارد.

شجاع نوری، هدایتی و اصلانی
مقابل دوربین »سلمان فارسی« 

گروه تولید سریال »سلمان 
کارگردانی  بــه  فارســی« 
داوود میرباقری همچنان در 
منطقه »آب سرد« واقع در 
مشغول  فیروزکوه  ـ  دماوند 
تصویربــرداری هســتند و 
آخرین ســکانس های فصل 
بیزانــس را تصویربــرداری 

می کنند. به گزارش ایسنا، مجموعه تاریخی »سلمان فارسی« به تهیه کنندگی 
حسین طاهری مدتی در منطقه آب ســرد و در لوکیشنی به نام کاروانسرای 
عقیق در حال تصویربرداری اســت و تاکنون یک سوم کل کار به پایان رسیده 
و دو ســوم باقیمانده که قرار است بعد از منطقه آب سرد، تصویربرداری فصل 
ایران را آغاز کنند. علیرضا شــجاع نوری، محمدرضا هدایتی و فرهاد اصلانی از 
جمله بازیگرانی هستند که اکنون مقابل دوربین »سلمان فارسی« در آب سرد 

ایفای نقش می کنند.
شجاع نوری در این سریال نقش دوران میان سالی و پیری سلمان فارسی را بازی 
می کند. فرهاد اصلانی هم نقش تاجر را در این مجموعه ایفا می کند. محمدرضا 
هدایتی هم با گریمی متفاوت مقابل دوربین رفته اســت. »ســلمان فارسی« 
به زودی وارد تصویربرداری بخش های ایران باســتان و ساســانی خواهد شد و 
طبق گفته داوود میرباقری، کارگردان »ســلمان فارسی« پخش این مجموعه 
تاریخی به سال ۱۴۰۵ می رسد. بخش هایی از پشت صحنه ابتدایی این سریال 

۱۱ فروردین ماه امسال از شبکه یک سیما پخش شد.
»ســلمان فارسی« به زندگی و زمانه یار ایرانی پیامبر اکرم )ص( در سه فصل 
ایران ساســانی، بیزانس و حجاز صدر اســلام می پردازد و فیلمبرداری آن از 
اواخر آذر ۱۳۹۸ آغاز شده است.  علیرضا شجاع نوری، فرهاد اصلانی، داریوش 
فرهنگ، جعفر دهقان، علی دهکردی، احترام برومند، محمدرضا هدایتی، مجید 
مظفری، محمد فیلی، حســین یاری، محمد شیری، تورج نصر و ... از بازیگران 

سریال »سلمان فارسی« هستند.

تهیه کننده فیلم پس از پخش تلویزیونی مطرح کرد
»شماره ۱۰« مجید صالحی را بدون سانسور در سینما 

اکران می کنیم
»شــماره  فیلم  تهیه کننده 
انتقاد از صداوسیما  با   »۱۰
بابــت پخــش فیلم هــای 
سینمایی اکران نشده، گفت: 
به رغم  تــا  می کنیم  تلاش 
پخــش فیلــم از تلویزیون، 
در اردیبهشــت و خــرداد 
مــاه، »شــماره ۱۰« را در 

سینماها اکران کنیم. »شماره ۱۰« به نویسندگی و کارگردانی حمید زرگرنژاد 
و تهیه کنندگی ابراهیم اصغری از محصولات جدید بنیاد سینمایی فارابی است 
که در جشنواره فجر سال گذشته رونمایی شد و توانست سیمرغ بلورین بهترین 
بازیگر نقش اول مرد را برای مجید صالحی به همراه داشته باشد. چند روز پس 
از پایان جشنواره، تهیه کننده این فیلم اعلام کرد که اولویت زمانی برای اکران 
فیلم »شماره ۱۰« نوبت عید فطر خواهد بود اما ناگهان فیلم در باکس پخش 

نوروزی صدا و سیما قرار گرفت.
حالا ابراهیم اصغری در گفت وگویی با ایســنا با اشاره به پیامی که خطاب به 
پیمان جبلی )رییس صدا و ســیما( ارسال کرده و خواستار این شده بود که با 
توجه به موضوع فیلم »شماره ۱۰« و به منظور احترام به اسرای دفاع مقدس، 
دســتور داده شود تا با همان شرایط قرارداد پخش تلویزیونی، نمایش فیلم به 
ســالروز ورود آزادگان )۲۶ مرداد( موکول شــود، بیان کرد: متاسفانه مدیران 
سازمان )صداد و سیما( بدون توجه به موضوع فیلم که به اسرای دفاع مقدس 
می پردازد، فیلم را در دو نوبت از تلویزیون پخش کردند، در حالی که این پیام 
۱۰ روز پیش از پخش فیلم ارســال شده بود و فرصت کافی برای تغییر وجود 
داشت. او در پاسخ به اینکه آیا برنامه ریزی برای اکران این فیلم همچنان برقرار 
است؟ گفت: هنوز به طور قطعی نمی دانیم وضعیت اکران چطور پیش خواهد 
رفت ولی در تدارک هستیم تا همزمان با عید فطر و در اردیبهشت و خردادماه 

»شماره ۱۰« را در سینماها نمایش دهیم.
وی در پاسخ به اینکه آیا سینمادارها موافقت می کنند تا فیلمی که در تلویزیون 
پخش شــده، روی پرده رود؟ افزود: احتمالاً در این مســیر با ســختی مواجه 
خواهیم شد اما از آنجا که »شماره ۱۰« ویژگی های جذابی برای نمایش روی 
پرده سینما دارد که اصلًا در صفحه نمایش تلویزیون دیده نمی شود امیدواریم 
شرایط برای اکران فیلم در سینماها مهیا شود. بخصوص آنکه نمایش فیلم در 
تلویزیون با سانسور چند صحنه نیز همراه بود که مشخص هم نیست چه دلیل 
موجهی داشته اند. اصغری درباره اینکه روند پیش رفته برای پخش فیلم چطور 
بوده، بیان کرد: به هر حال مالک فیلم، بنیاد ســینمایی فارابی اســت و طبق 
تصمیم بنیاد فیلم جهت پخش به سازمان صدا و سیما واگذار شده بود. انتقاد 
من بیشتر به همین سازمان است که از دو، سه سال قبل اقدام به خریداری حق 

پخش فیلم های سینمایی اکران نشده بویژه فیلم های دفاع مقدسی می کند. 

اخبارکوتاه

جان سیمپسون از موزه بریتانیا با نقش برجسته قاچاق شده ساسانی

جناب آقای حاج رضا احمدی، برپائي دفتر مشــاور 
املاك الماس در شهریار، شــهر مورد علاقه تان را تبریک 
گفته و مطمئنیم که توســعه آن موجب به دســت آوردن 
همراهي علاقه مندان خواهد بود؛ همچنین موفقیتی روزافرون 

در کسب و کارتان را از خداوند خواهانیم.
از طرف قادر قربانی، سیدستار محتوی و حاج محمد محمدي
اعضاي مجمع آذري های ایران اسلامی 


